
 

Országgyűlési képviselő

Iromány száma: K/17632.

Benyújtás dátuma: 2021-11-18 19:16

Parlex azonosító: M18KMW0I0001

Címzett: Kövér László, az Országgyűlés elnöke
Benyújtó: Dr. Vadai Ágnes (DK) 

Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Tud politikamentesen tájékoztatni arról, hogy milyen 
javaslatot tagadott meg a Bizottság a sertéságazatban kialakult krízishelyzet kezelésével 
kapcsolatban?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A kormany.hu  portálon  megjelent  „Tizennégy  ország  kér  uniós  beavatkozást  a  sertésszektor
összeomlásának elkerülése érdekében„ című hír  a sertésszektor  nehézségek orvoslása érdekében
történő közös fellépéséről szól:

„A tárcavezető arra emlékeztetett,  hogy az utóbbi időben drasztikusan emelkedő takarmány-  és
energiaárak, valamint a koronavírus világjárvány és az afrikai sertéspestisjárvány tartós negatív
hatásai miatt a gazdák kettős nehézséggel néznek szembe: az alacsony átvételi árak mellett rövid
idő alatt meredeken nőttek a terheik. A folyamatosan dráguló alapanyagok költségeit a fogyasztói
árakban  nem  lehet  rövidtávon  maradéktalanul  érvényesíteni,  ezért  jelentős  veszteségeket
szenvednek az ágazat szereplői. Nagy István kiemelte, a kormány ebben az évben már 4,4 milliárd
forinttal  megemelte  az  állatjóléti  és  állattenyésztési  támogatások  kifizetésére  fordítható  keretet,
annak érdekében,  hogy enyhítse  az  érintettek nehézségeit.  Ezen felül  az Agrárminisztérium 800
millió forintnyi támogatás előrehozott kifizetéséről döntött, a gazdák likviditásának elősegítésére -
tette hozzá.

Kifejtette, a nehézségek orvoslása európai szintű megoldásokat kíván, hasonlóan az orosz embargó
után kialakult helyzethez. Brüsszelben a Mezőgazdasági Tanács októberi ülésén Nagy István – több
más  tagállammal  együtt  –  felszólította  az  Európai  Bizottságot,  hogy  hozzon  azonnali
válságintézkedéseket  a  nehézségek  további  elmélyülésének  megakadályozására.  A  Bizottság
azonban mindeddig nem reagált a kezdeményezésre. A miniszter ezért a soron következő novemberi



 
Tanácson a  sertéságazat  nehézségeinek  kezelése  érdekében a  belga,  bulgár,  ciprusi,  cseh,  észt,
francia,  görög,  horvát,  lengyel  lett,  litván,  osztrák  és  szlovák  delegációkkal  együtt  újra
kezdeményezi,  hogy az  Európai  Bizottság azonnal  cselekedjen  az  ágazat  rendkívüli  támogatása
érdekében. Az uniós szabályozás alapján a Bizottságnak van felhatalmazása arra, hogy súlyos piaci
zavarok esetén rendkívüli lépéseket tegyen a kialakult helyzet kezelésére – hívta fel a figyelmet az
agrártárca vezetője.”

Ugyancsak  a  kormany.hu  portálon  jelent  meg  a  „Botrányos  Brüsszel  hozzáállása  a
sertésválsághoz„ című cikk már kicsit keményebben fogalmaz:

„Az Európai Bizottság 19 tagállam kérését semmibe véve tagadta meg, hogy rendkívüli uniós piaci
válságkezelési intézkedések bevezetésére tegyen javaslatot a sertéságazatban kialakult krízishelyzet
kezelésére.  Ismét  bebizonyosodott,  hogy a magyar sertéstartók csak a kormányra számíthatnak,
mondta Nagy István agrárminiszter.

A Mezőgazdasági  és  Halászati  Tanács  november  15-i  ülésén  újabb  tagállamok  csatlakoztak  a
korábbiakhoz, így már Belgium, Németország, Franciaország, Lengyelország, Írország, Szlovákia,
Csehország,  Románia,  Bulgária,  Litvánia,  Lettország,  Észtország,  Horvátország,  Luxemburg,
Görögország,  Finnország,  Ciprus,  Ausztria  és  Magyarország  is  rendkívüli  uniós  piaci
válságkezelési intézkedések bevezetését kérte az Európai Bizottságtól a sertéságazatban kialakult
krízishelyzet kezelésére. A Bizottság elutasította a tagállamok kérését és jelezte, hogy a már eddig is
alkalmazott támogatási formák elegendő lehetőséget biztosítanak a sertéstartóknak a válsághelyzet
átvészelésére. A biztos álláspontja szerint a rendkívüli piaci válságkezelési intézkedések bevezetése
csak elodázná a probléma megoldását egy későbbi időpontra, ezért óva intett attól, hogy hamis
várakozásokat ébresszünk a sertéstartókban.

Nagy István az ülés után tarthatatlannak nevezte a kialakult helyzetet és értetlenségét fejezte ki a
Bizottság hozzáállása  miatt,  hiszen  a  Közös  Agrárpolitika  szabályrendszere  lehetőséget  biztosít
rendkívüli piaci intézkedések bevezetésére, ahogyan az az orosz embargó vagy a 2015-ös tejválság
esetében  is  történt.  A  mostani  válsághelyzet  a  sertéságazatban  elsősorban  a  COVID  járvány
hatásai, az afrikai sertéspestis miatt beszűkült exportlehetőségek, valamint a magas takarmány és
műtrágya árak miatt megemelkedett termelési költségek miatt alakult ki.   Fontos tisztázni, hogy a
rendkívüli piaci intézkedések bevezetésére kizárólag a Bizottság jogosult,  a tagállamok többsége
nem kényszerítheti erre, tette hozzá a tárcavezető.

Az  agrárminiszter  emlékeztetett,  hogy  a  magyar  kormány  az  elmúlt  időszakban  minden
rendelkezésre álló lehetséges eszközzel támogatta az állattartókat és azon belül a sertéstartókat is.
Az  idei  állatjóléti  támogatások  kerete  4  milliárd  forinttal  kerül  megemelésre,  támogatott  hitelt
nyújtunk  a  sertéstartóknak,  és  az  Európában elsőként  elindított  mezőgazdasági  krízisbiztosítási
rendszerünk is elérhető már a sertéstartók számára is. Emellett szigorított ellenőrzésnek vetjük alá
az  EU  belső  piacáról  Magyarországra  érkező  hízó  alapanyagot,  a  minőségi  hazai  állomány
állategészségügyi szintjének és versenyképességének megőrzése, javítása érdekében. Azonban olyan
fokú válsághelyzetbe került az ágazat, amit nemzeti tagállami lehetőségekkel már nem lehet kezelni.
Ismét bebizonyosodott, hogy a magyar sertéstartók csak a Kormányra számíthatnak, hangsúlyozta

2  



 
Nagy István agrárminiszter.”

 

Kérdezem Önt:

Tud  politikamentesen  tájékoztatni  arról,  hogy  milyen  javaslatot  tagadott  meg  a  Bizottság  a
sertéságazatban kialakult krízishelyzet kezelésével kapcsolatban?

 

Budapest, 2021. november 18.

 

Tisztelettel:

Dr. Vadai Ágnes

Demokratikus Koalíció
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